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ZPRAVODAJ
Horní Čermná

Čermenské děti na mistrovství České republiky v šachu

Ve dnech 18.–19. 6. 2019 
se uskutečnilo mistrovství 
České republiky školních 
týmů v šachu, které se 
konalo v kongresovém 
centru ve Zlíně. ZŠ Horní 
Čermná měla zastoupení 
v kategorii 1.-5. tříd se 
čtyřčlenným družstvem ve 
složení:

1. Martin Večeř, 2. Lukáš 
Cimprich, 3. Hana Večeřo-
vá, 4. Alex Pecháček.

Tento tým si vybojoval 
postup na mistrovství ČR 
vítězstvím v okresním 
kole a druhým místem 
v krajském kole (postupo-
vá byla první dvě místa). 
V této nejmladší kategorii 
se zúčastnilo celkem 30 
družstev z měst a obcí celé 
České republiky. Horní 
Čermná patřila mezi pou-
hých pět vesnic a na počet 
obyvatel byla nejmenším 
účastníkem. Hrálo se na 9 
kol švýcarským systémem 
podle pravidel šachu FIDE 
s hracím tempem 2x20 
minut + 5s/tah. První den 
proběhlo 5 kol a druhý den 
zbývající 4 kola. Naše-
mu družstvu se poda-
řilo čtyřikrát remízovat 
a pětkrát utrpělo prohru. 

Kvalita soupeřů byla velká 
a proto jakákoliv remíza 
nebo celý bod jednotlivých 
hráčů byly velmi cenné. 
Po solidním výkonu se náš 
tým umístil na 29. místě 
a nechal za sebou druž-
stvo z Mohelnice. Nejlepší 
výkon předvedl kapitán 
družstva Martin, který na 

první šachovnici bodoval 
ve všech celkově remízo-
vých zápasech.

Osobně bych chtěl ještě 
jednou poděkovat všem 
čtyřem talentovaným 
šachistům za předvedenou 
hru a popřát jim, aby se 
pokusili svůj výkon příští 

rok zopakovat, nebo jej 
dokonce překonat. Také 
bych chtěl poděkovat škole 
a rodičům za významnou 
podporu během celého 
školního roku, bez které 
by se takováto akce neo-
bešla.

Ing. Cimprich Miroslav

zleva: M. Večeř, L. Cimprich, H. Večeřová, A. Pecháček
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Seznam věcí, které můžete dát 
do sbírek:

 – Veškeré dámské, pánské, dětské – 
nepoškozené s fungujícími zipy

 – Obuv – nepoškozená a v párech 
(svázaných gumičkou)

 – Kabelky, batohy, drobné předmě-
ty z domácnosti

 – Lůžkoviny, prostěradla, ručníky, 
utěrky – čisté i mírně poškozené,

 – Péřové přikrývky, polštáře a deky, 
peří

 – Záclony, závěsy – nepoškozené
 – Látky (minimálně 1m2, prosíme, 

nedávejte nám odřezky a zbytky 
látek)

 – Hračky – nepoškozené a kom-
pletní, také plyšové a dřevěné

 – Knihy
 – Menší elektrospotřebiče – mohou 

být i nefunkční

Věci, které vzít nemůžeme:
 – znečištěný a vlhký textil
 – ledničky, televize, počítače, ma-

trace, koberce – z ekologických 
důvodů

 – nábytek, jízdní kola, kočárky- 
transportem se poškodí

 – lyže, lyžáky
 – nádobí bílé i černé, skleničky, 

porcelán

Sbírka se uskuteční:
dne: 7.-11. října 2019
čas: v pracovní době obecního úřadu
místo: za budovou obecního úřadu 
v Horní Čermné čp.1

Bližší informace Vám rádi sdělíme:
Tel. : 491 524 342, 739 999 112

Více na www: diakoniebroumov.cz

SbírkaDětský den Rada a zastupitelstvo obce

Výběr z usnesení rady obce z období 
17. 6.–24. 6. 2019:

Rada obce Horní Čermná schvá-
lila:

 – nabídku od firmy Atelier 11 Hradec 
Králové s.r.o. na vypracování 
objemové studie rekonstrukce 
areálu koupaliště ve výši 54.450 
Kč bez DPH

 – táboření v údolí Moravské Sá-
zavy provozovateli Junák–český 
skaut, středisko Sfinx Praha, z.s.a. 
a středisko A. Bartoše Sezemice, 
z.s.

Rada obce Horní Čermná se 
seznámila:

 – se zápisem prověrky BOZP 
č.1/2019 od firmy TRIMAS, s.r.o., 
Jungmannova 11, Lanškroun ze 
dne 4. 6. 2019 dle přílohy a naři-
zuje zákaz kouření ve společných 
prostorách celého objektu č.p. 246

Rada obce Horní Čermná ne-
schválila:

 – smlouvu mezi Lanškrounskem 
se sídlem J. M. Marků 12,563 01 
Lanškroun a Obcí Horní Čerm-
ná na zajištění údržby a provozu 
Odpočinkového místa cyklotras 
Lanškrounska na Mariánské hoře

 

Výběr z usnesení zastupitelstva obce 
z období 17. 6.–24. 6. 2019:

Zastupitelstvo obce projednalo 
a schválilo:

 – nepeněžitý vklad, převod nemo-
vitého infrastrukturního majet-
ku -liniové stavby vodního díla 
„kanalizace obce Horní Čermná, 
část III.“ včetně součástí a pří-
slušenství v k.ú. Horní Čermná 
a Nepomuky, která slouží k odve-
dení splaškových vod pro jednot-

livé části obce Horní Čermná, a to 
formou nepeněžitého vkladu do 
základního kapitálu společnosti 
Vodovody a kanalizace Jablonné 
nad Orlicí, a.s., se sídlem Jablonné 
nad Orlicí. Výše uvedený nepe-
něžitý vklad v ceně 4.984.000 Kč 
(slovy: Čtyřimilionydevětsetosm-
desátčtyřitisícekorun českých), 
který byl oceněn na základě zna-
leckého posudku, vypracovaného 
Ing. Václavem Nádvorníkem

 – vyhlášení výběrového řízení na 
rekonstrukci místní komunika-
ce na p.p.č.3978/1 v k.ú. Horní 
Čermná dle projektové doku-
mentace vyhotovené firmou 
AGPOL,s.r.o v rozsahu vydaného 
stavebního povolení, s termínem 
dokončení do 30. 6. 2020

 – podání žádosti o dotaci na poří-
zení lesnického traktoru včetně 
vystrojení dle přílohy do progra-
mu PGRLF Investiční Úvěry – les-
nictví

Zastupitelstvo obce neschválilo:
 – podnět na pořízení změny č.2 

územního plánu pana J. V. ze dne 
6. 6. 2019 č.j.:OÚ HČ/626/2019 – 
změna stávající plochy občan-
ského vybavení - tělovýchovná 
sportovní zařízení na plochu 
bydlení venkovského typu u p.p.č.: 
734/,735/5,735/6 a 627 v k.ú Hor-
ní Čermná

Zastupitelstvo obce pověřilo:
 – radu obce Horní Čermná, aby ve 

spolupráci se stavební komisí za-
hájila přípravu záměru: „Přestav-
ba části domu č.p. 94 s možností 
i sociálního bydlení“

Více informací je k dispozici na 
www.hornicermna.cz či na podatel-
ně obecního úřadu.

Dětský den startoval na koupališti v sobotu 
8. června současně s pochodem Po evrop-
ském rozvodí. Pět stanovišť s úkoly pro 
děti bylo rozmístěno po pětikilometrové 
trase a pět bylo v areálu koupaliště, kde na 
děti čekala i závěrečná odměna. Děti se při 
putování setkávaly s večerníčkovými po-
stavami a počasí jim přálo. Organizátoři ze 
Spolku rodičů při ZŠ Horní Čermná a ostatní 
pomocníci se těšili z pohledu na spokojené 
dětské tváře, takže se těší zase za rok.

Geňka Dřímalová
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Vážení čtenáři, vracíme se se sérií malých rozhovorů s naším zastupitelstvem. Tentokrát se dvěma 
nováčky. Všichni členové obecního zastupitelstva dostali čtyři stejné otázky, na které odpovídali. 
V dnešním čísle Zpravodaje poznáte Tomáše Křivohlávka a Tomáše Vacenovského.

Proč jste se rozhodl kandidovat do 
zastupitelstva obce?

O veřejné dění v obci se dlouhodobě 
zajímám. V rámci svého zaměstnání 
v mikroregionu Severo-Lanškroun-
sko jsem pomáhal obci s realizací 
několika dotačních projektů v oblasti 
budování a oprav občanské vybave-
nosti. Ač původem Nečermák z jižní 
Moravy, obec i kraj jsem si velice 
oblíbil. V Horní Čermné se také 
angažuji v několika spolcích. O pří-
mé účasti v komunálních volbách 
a kandidatuře do obecního zastupi-
telstva jsem však dříve neuvažoval. 
Po rozhovorech s přáteli a oslovení 
k účasti na kandidátce jsem ale na-
konec dlouho neváhal.

Co byste chtěl jako zastupitel 
v obci změnit (něco nového vybu-
dovat…apod.?)?

Dlouhodobým břemenem pro obec je 
stále nedořešený stav našeho koupa-
liště a vize jeho finančně a provozně 
udržitelného fungování. Základem 
pro řešení je samozřejmě politické 
rozhodnutí zastupitelstva. Uvědo-
muji si, že toto rozhodnutí může 
vyvolat kontroverze a nesouhlas, ale 
postupné řešení současného stavu 

je více než nutné. Předpokladem pro 
tuto i další finančně náročné akce je 
jistě dlouhodobé a kvalitní pláno-
vání rozvoje obce s přihlédnutím 
k názorům a potřebám občanů, ale 
i k finančním možnostem obecního 
rozpočtu. Rezervy také vidím v ob-
lasti úprav veřejných prostranství, 
zeleně či případného vybudování 
jednoho či dvou krizových bytů pro 
občany v nouzi či startovací byty pro 
mladé.

Čemu se věnujete ve svém volném 
čase? Jaké jsou Vaše koníčky?

Jak jsem již předeslal, jsem členem 
několika hornočermenských spol-
ků a organizací. Konkrétně se jedná 
o místní zahrádkáře, Spolek přá-
tel Rixdorfu (zde zastávám funkci 
předsedy) a Českobratrskou církev 
evangelickou (člen staršovstva). 
Hlavně o svátcích či při pohřebních 
obřadech v kostele zpívám spolu 
s kolegy z chrámového sboru. Tyto 
dobrovolné činnosti zabírají poměr-
ně velký kus mého volného času. 
A když zbývá, rád pracuji na zahradě 
a chodím na pěší výlety po okolí. 
Velmi rád se také účastním kultur-
ních a společenských akcí v obci 
pořádaných a jsem velice vděčný 
všem, kteří je ve svém volném čase 
organizují.

Představte si, že jste v Horní 
Čermné průvodce cizinců. Co byste 
jim ukázal a v krátkosti o Čermné 
řekl?

Pro mě tato situace není pouhou 
představou. Spolek přátel Rixdorfu 
udržuje již dlouhé roky čilé styky 
s komunitou potomků bývalých 
čermenských exulantů v berlínském 

městském obvodu Neukölln. Němec-
ké přátele tedy provázíme po obci 
minimálně jednou ročně. Vždy chtějí 
vidět kostel a hřbitov. Také rádi 
chodíme společně na Bídu, kde jsme 
před několika lety zasadili lípu přá-
telství. Pro mě jako turistu, a věřím, 
že také pro návštěvníky naší obce, je 
vždy inspirativní „okružní procház-
ka“. Začněme třeba na Mariánské 
hoře, dále pokračujeme rozhlednou 
Mariánka, po Příčnici do Nepomuk, 
odtud kolem poldru přes Matějkov 
k fascinující vyhlídce „V kotli“, 
potom na Stežník s odbočkou do 
Zlomů. A dále přes Báj kolem Hejlova 
mlýna do Brodu, Kalhota a přes Bídu 
zpět k poutnímu místu. Pro cizince 
i místní nepochybně nezapomenu-
telný zážitek.

Proč jste se rozhodl kandidovat do 
zastupitelstva obce?

Do zastupitelstva jsem se rozhodl 
kandidovat hlavně proto, že bych se 
rád podílel na tom, jakým směrem 
bude obec směřovat, a ne o tom jen 
mluvit. Samozřejmě i zvědavost, 
z práce na něčem novém a s novými 
lidmi, hrála při kandidatuře roli :).

Co byste chtěl jako zastupitel 
v obci změnit?

Asi všichni zastupitelé jsme se 
shodli na tématech, jako jsou byty 
a koupaliště. Osobně bych se rád 
zasloužil také o technické vybavení 
obce i JSDH.

Čemu se věnujete ve svém volném 
čase?

Co je volný čas? :). Jako člen a sta-
rosta SDH Nepomuky se zaručeně 
nenudím, ale pokud už nějaký ten 
čas zbude, mou velkou zálibou jsou 
motorky a vše co se kolem nich děje. 
K tomu samozřejmě patří spousta 
výletů převážně po České republice.

Představte si, že jste v Horní 
Čermné průvodce cizinců. Co byste 
jim ukázal a v krátkosti o Čermné 
řekl?

Asi první věc, která by mně napad-
la, bude výlet na Mariánskou horu 
a přilehlou rozhlednu, odkud je 

krásný rozhled po celé obci. Máme 
zde také spoustu památníků, které 
stojí za prohlídku. V neposlední řadě 
bych vyzdvihl všechny dobrovolné 
spolky, které v obci fungují a starají 
se o veřejnou zábavu a spoustu dal-
ších aktivit během celého roku.

ROZHOVOR Poznej svého zastupitele

V červnu 2019 se v zasedací místnosti 
obce Horní Čermná konala výstava 
ilustrací paní Leony Kuťkové. Její 
vědecké ilustrace kreslené technikou 
akvarelu jsou vskutku dechberoucí. 
K vidění byl brkoslav severní, led-
ňáček říční, volavka popelavá, rorýs 
obecný, hýl obecný, kulíšek nejmenší 

a mnoho dalších zástupců naší české 
fauny. Návštěvníci je mohli obdivo-
vat v sobotu 15. 6. , kdy se též konala 
vernisáž výstavy s autorkou obrazů. 
Výstavu vlídným slovem uvedl její 
velký obdivovatel, ing. Jiří Soukup. 

Výstava pokračovala i druhý den, 
v neděli 16. 6. Paní Leona Kuťková 
sklidila u všech návštěvníků za své 
obrazy velký obdiv a uznání.

Za kulturní komisi Lenka Ptáčková

Výstava obrazů

Tomáši Vacenovskému 
je čtyřicet let, pracuje 
jako projektový manažer 
a je svobodný. Tomáš je 
v zastupitelstvu první 
volební období.

Tomáši Křivohlávkovi 
je třicet let, pracuje jako vedoucí výroby a je svobodný. Tomáš 
je v zastupitelstvu první volební období.
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Zkrácený kronikářský zápis 
z Místopisu obce od Vincence 
Vašíčka;
„V roce 1795 stálo jako výměnická 
chaloupka k statku č.p. 189. Teprve 
roku 1884 byla přestavěna na mlýn. V r. 
1859 byl panem Balcarem na Bájském 
potoce zřízen rybníček na pohon mlý-
na a od r. 1860 zde bydlel pan Balcar.“

Vlastníci a obyvatelé
V r. 1874 Josef Hejl, nar. 1835 (rod Hejlů 
je v obci usazen od r. 1586) získal mly-
nářský list a s manželkou Terezou, roz. 
Šilarovou č.p. 156, koupili mlýn a usadili 
se zde. Měli 5 dětí. Tereza však ve 40 
letech zemřela na neštovice a Josef se 
znovu oženil s Rozáli, roz. Markovou 
č.p. 85, se kterou měl ještě 8 dětí. V r. 
1905 převzal mlýn syn František, nar. 
1882, který se oženil s Lydií Markovou 
„Krejčovou“ a měli spolu 9 dětí. Fran-
tišek byl od r. 1932 až do konce války 
starostou obce. Již před válkou převzal 
provoz mlýna syn Vladimír. Za války byl 
mlýn zařazen do skupiny mlýnů, které 
směly zůstat v provozu jen omezeně. 
Přesto si místní sedláci mohli nechat 
semlít více obilí, než bylo povoleno.

Vladimír se po válce oženil s Libuší 
Šilarovou z č.p. 156 a měli spolu 3 děti. 
Rodiče František a Lydie dožili na vý-
měnku. Po smrti Vladimírově v r. 1978 
se Libuše přestěhovala k synovi do 
novostavby ve Brodě a mlýn převzal 
syn Jiří.

Budova mlýna
Není žádný písemný doklad o přestav-
bě mlýna do podoby v 1. pol. minulého 
století. Podle neověřených údajů to 
bylo asi v r. 1905. Areál mlýna byl vy-
budován jako uzavřený trojboký dvůr 
s cihlovou zástavbou. Nacházela se zde 
hlavní budova s obytným prostorem, 
jejíž částí byla mlýnice oddělená chod-
bou. Budova byla patrová, mlýnice 
měla 4 podlahy. Dále byla postavena 

hospodářská část s chlévy a stodolou 
a výměnek (asi r. 1906).

Vybavení mlýna
Z rybníčku vedl podél cesty náhon 
ukončený vantroky (dřevěné koryto, 
kterým byla vedena voda z náhonu 
nad kolo). Vodní pohon však nestačil 
zabezpečit celodenní provoz mlýna, 
proto dle ústního podání byl mlýn 
poháněn plynovým motorem, po elek-
trifikaci v r. 1936 motorem elektrickým 
(Svet Brno – Židenice) o výkonu 10HP. 
Technologické vybavení zahrnovalo 
prachový a hrudkový vysévač, koukol-
ník, loupačku, dvě dvouválcové mlecí 
stolice a šrotovník.

Zrušení mlýna
Krátce po převratu v r. 1948 byl mlýn 
z moci úřední zrušen a téměř všechno 
zařízení muselo být fyzicky zlikvido-
váno (rozbito). Zůstal jen šrotovník, 
který mohl být využíván v zemědělské 
činnosti. Manželé Hejlovi byli nuceni 
v r. 1958 vstoupit do JZD. Do stodoly 
byl umístěn mladý skot a byla vystavě-
na přípravna krmiv. V r. 1970 však pro 
špatný stav její střechy byla zbourána 
a dobytek se zde přestal chovat.

V r. 1958 byl v obci za Krčmou pro-
váděn geologický vrt a ve stometrové 
hloubce se narazilo na vodní nádrž 
a voda začala vyvěrat na povrch. Od 
té doby bylo údolí Bájského potoka 
postupně vysoušeno a voda z rybníč-
ku se ztrácela. Aby aspoň trochu vody 
teklo i pod rybníčkem, bylo stavidlo 
pod hrází odstraněno a po 111letech byl 
rybníček zrušen. Vlivem poklesu vody 
vyschla i mlýnská studna. Rodina vedla 
dlouholeté spory, v prvních letech byly 
předloženy odborné posudky, které 
nebyly věrohodné. Po čtrnácti letech 
odvolací Krajský soud však konsta-
toval, že vše je již promlčeno. Toto 
rozhodnutí bylo vydáno po dodání 
znaleckého posudku (diplomová 
práce zadaná p. Šilarem), že příčinou 
vysušení studny je výron vody z vrtu. 
Při večerní bouřce 3. července 1981 
padla při velmi silném poryvu větru 
lípa, která poničila elektrické vedení 
a střechu nad mlýnicí.

Podle vyprávění známých, podle 
vlastních vzpomínek a písemných do-
kumentů vlastněných rodinou sepsal 
poslední zde narozený

Vladimír Hejl

Mlýn v „Báji“

Dne 18. 6. jsme celý 
první stupeň navštívili 
propast jménem Ma-
cocha Ráno nás objed-
naný autobus zavezl 
k Punkevním jeskyním. 
Zde jsme viděli mnoho 
krápníků. Když jsme 
prošli celou jeskyni, 
vyčkali jsme, až připlují 
lodičky, abychom mohli 
vidět zbytek jeskyní. 
Potom jsme měli pře-
stávku a mohli jsme si 
kupovat suvenýry. Na-
konec jsme se podívali 
dolů do propasti. Výlet 
se mi líbil.

Nela Ťukálková

Moje babička se jmenu-
je Anna Šilarová, bydlí 
v Horní Čermné.
Vážím si jí, protože je 
hodná a spravedlivá.

Natálie Bambuleová

Moje babička se jmenu-
je Růžena. Bydlí v Horní 
Čermné.
Babička ráda luští kří-
žovky a stará se o za-
hrádku.
Mně se líbí, že babička 
moc dobře vaří.
Mám ji rád, protože je 
na mě hodná a hlídá 
nás, když taťka a mam-
ka jedou pryč.

Jan Beran

Moje babička se jme-
nuje Lidmila Šilarová, 
bydlí v Horní Čermné 
na Stežníku.
Babička ráda plete a po-
bývá na zahradě. Také 
velmi dobře vaří. Je moc 
hodná.
Mám babičku rád, 
protože mi v zimě plete 
nákrčníky a šály a peče 
dobré buchty.

Lukáš Jaroš

Moje babička se jme-
nuje Milada Muláčková, 
bydlí v Bystřeci.
Ráda jezdí na výlety, 
chová psy.
Vážím si jí, protože se 
o nás stará a je hodná.
Máme ji rádi, je s ní 
legrace.

Jakub Marek

Dne 18. 6. jsme 1. – 5. 
třída jeli na výlet na 
Macochu. Viděli jsme 
mnoho krápníků. 
Nesměli jsme na ně 
sahat. Paní průvodkyně 
nám říkala, že pokud 
na ně sáhneme, tak se 
zamastí a neporostou 
dál. Také nám vyprávěla 
pověst o Macoše. Pluli 
jsme na lodičkách na 
řece Punkvě. Hloubka 
vody byla různá – až 40 
metrů. Když jsme vyšli 
ven, mohli jsme si jít 
něco koupit do obchůd-
ků. Bylo to super.

Radim Pusztai

ZE ŠKOLY A ŠKOLKY

Ze slohových prací žáků 3. ročníku - Moje babička

Výlet na Macochu – postřehy dětí

Když jsme přijeli na 
Macochu, tak jsem si 
šla koupit turistickou 
známku. Potom jsme 
šli do jeskyní. Řeknu 
vám – tam byla ale 
zima. Nejvíce se mi 
líbily různé jeskynní 
útvary. Pluli jsme na 
lodičkách a pak jsme 
šli nad propast. Byl to 
nejlepší výlet.

Natálie Bambuleová

Výlet do Prahy

Jeli jsme vlakem na 
výlet do Prahy. Na Kar-
lově mostě jsme měli 
rozchod. Bylo to super.

Radim Pusztai

Nejvíc se mi líbi-
la výměna stráží na 
Pražském hradě. Před 
vstupem na lanov-
ku jsme viděli schody 
se sochami Olbrama 
Zoubka. Vzduch je v 
Praze horší.

Naďa Tlapáková
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Dějiny lékárny „U milosrdného sa-
maritána“ v Lanškrouně jsou ne-
rozlučně spjaty s rodinným jménem 
Erxlebenů, kteří pocházeli ze starého 
rodu z Hannoverska.

Zakladatelem této lékárny, která 
byla otevřena 31. 6. 1795 a byla první 
v celém širokém okolí, byl Christian 
Polykarp Erxleben (1765 – 1831). 
Byl chemikem a lékárníkem. Cílem 
mladého nadaného muže nebylo jen 
povolání lékárníka, ale věnoval se 
různým praktickým pokusům, např. 
bělení plátna chlorem nebo získávání 
cukru z cukrové řepy. Působil u textil-
ního podnikatele v Náchodě. Odtud ho 
pozval do Lanškrouna František Per-
nikář, faktor (obchodník s plátnem) 
a nájemce panské vinopalny, aby mu 
pomohl vyčistit víno. Ch.P. Erxleben 
již v Lanškrouně zůstal. Zamiloval se 
totiž do Pernikářovy dcery Anny, ten-
krát teprve 14tileté, kterou si po dvou 
letech vzal za ženu. Aby byl soběstač-
ný a finančně zabezpečil budoucí 
rodinu, rozhodl se založit lékárnu, 
k čemuž získal povolení.

Lékárna se nacházela na nynějším 
Pivovarském náměstí a o její existen-

ci svědčí pouze pamětní deska umís-
těná na budově vpravo vedle schodů 
vedoucích z náměstí. Její název zůstal 
až do nynějška – jistě tedy každý 
víte, která z lékáren na náměstí nese 
její jméno.

Erxlebenova lékárna v Lanškrouně

Lékárník tenkrát vyráběl všechny 
léky sám, proto musel mít záso-
by všech potřebných ingrediencí 
i speciální pomůcky. Lékárna měla 
samostatnou botanickou zahradu 
k pěstování léčivých bylin – její sklad 
se nazýval herbárna. V materiálce byl 
sklad léčiv, ve sklepě se nacházely 
lahve a kameninové hrnce s lektvary, 
sádla, balzámy, elixíry, oleje, spiri-
tus, tinktury a masti. Byly tu uloženy 
různé nástroje jako válec na pijavky, 
elastické katetry a sondy, klystýry, 
nádobky pro odsávání mléka pro 
matky i přístroj na oživování mrtvé-
ho. V laboratoři byly měděné kotle, 
destilační a filtrační zařízení, hmož-
díře, lisy, kamna, pícky, řezačka na 
byliny, atd.

Oficína (apatyka) byla opatřena 
množstvím regálů, na kterých stály 
porcelánové stojatky (válcovité ná-
doby s víkem) ozdobené stejným de-
korem, k uchování léků. Na lékáren-
ském stole (táře) stály jemné váhy, 
uncová závaží, odměrky, těrky, psací 
náčiní. Po ruce tu byl i přístroj na 
výrobu čípků a pilulovnice, protože 
pan lékárník rád předváděl svůj um 
před pacienty. Hotové léky prodával 
v lahvičkách a loubkových krabič-
kách. Vedle léků vyráběl i bylinný li-
kér „Londer“, o který byl velký zájem 
a vyvážel se i do ciziny.

Protože po smrti svého tchána získal 
Ch.P. Erxleben velký majetek a jeho 
podnikatelská povaha hledala další 
uplatnění, uskutečnil si ještě jeden 
sen. Věděl, že v okolí Lanškrouna se 
pěstuje velmi kvalitní len, ale místní 
tkalci ho nedovedou dobře zpracovat. 
Uvědomil si, že by svůj majetek roz-
hojnil vybudováním vlastní textilní 
manufaktury, což mu bylo úřady 
povoleno. Stavba vznikla v Sáza-
vě. Nechal vyrobil tkalcovské stavy, 
pozval zkušené tkalce ze SV Čech 
a v r.1805 přijal prvních 32 místních 
tkalců. K manufaktuře postupně 
přidal moderní bělidlo. Výroba měla 
dobrý odbyt, v r. 1810 tu pracovalo 
už 156 lidí. K podniku patřila valcha, 
barvírna a prádelna. Zbudoval také 
pilu, truhlárnu, přikoupil další stro-
je – tiskařské, leštící a mandl. V době 
největšího rozkvětu zaměstnával 500 
lidí. Dodával plátno armádě, vyvážel 
do Turecka, Itálie, Uher.

Ch.P. Erxleben zemřel v r. 1831 a slib-
ný rozvoj firmy se zastavil. Jeho syn 
Eduard Norbert byl také lékárníkem, 
podnikatelské nadání ale nezdědil 
a rodinný podnik v chodu neudržel. 
Přispěla k tomu i skutečnost, že len 
byl postupně nahrazován bavlnou a ta 
byla velkou konkurencí.

Lékárnu postupně provozovali oba 
synové jejího zakladatele a poslední 
z rodiny, jejich synovec Eduard.

Ten přemístil lékárnu koncem 19. sto-
letí na náměstí, protože stará budova 

www.muzeumzamberk.cz/lekarna

chátrala a byla následně zdemolována. 
Opatřil novou oficínu krásným no-
vogotickým nábytkem, který dodával 
prostoru starobylou vznešenost. Go-
tické sloupky, hodiny, skříňka na silně 
účinná léčiva s dveřmi se skleněnými 
kruhy zalitými do olova. Tento nábytek 
je, pokud víme, jediným zachovalým 
příkladem novogotického slohu u nás, 
z období historizujících slohů z konce 
19. století.

Lékárna měla samo-
statnou botanickou 
zahradu k pěstování 
léčivých bylin.

Věděl, že v okolí 
Lanškrouna se pěs-
tuje velmi kvalitní 
len, ale místní tkalci 
ho nedovedou dobře 
zpracovat.

J. Jírovi se staré 
zařízení podařilo 
zachránit před v té 
době obvyklým zni-
čením.

„ „

„

Eduard Erxleben vlastnil lékárnu do 
r. 1945, pak ji prodal. Po r. 1948 byla 
znárodněna. Lékárenský nábytek byl 
nahrazen moderním a jen díky tehdej-
šímu okresnímu magistrovi J. Jírovi se 
staré zařízení podařilo zachránit před 
v té době obvyklým zničením. Věnoval 
ho Městskému muzeu v Žamberku. 
Po částečném zrestaurování a s novou 
tárou zhotovenou řezbářem p. Hrud-
kou z Vlčkovic patří k nejhodnotnějším 
a nejhezčím exponátům muzea.

Eva Petříková
Foto: archiv MM Žamberk
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V pondělí 3. června 2019 
jsme zahájili výměnný 
pobyt s dětmi z Němec-
ka. Většina z nás s nimi 
už komunikovala nebo je 
ubytovávala minulý rok. 
Ráno jsme se sešli u au-
tobusu, ve kterém nás 
čekala nekonečně dlouhá, 
11 hodinová cesta. Když 
jsme dorazili ke škole, 
přivítali nás naši noví 
přátelé. Téměř okamžitě si 
nás odvezli do rodin. Jeli-
kož už bylo celkem pozdě, 
čekala nás večeře, po které 
jsme jim dali dárky, které 
jsme dovezli. V úterý byla 
na programu procházka 
v parku divoké zvěře, kde 
nás nejvíce zaujala volně 
pobíhající malá prasátka. 
Poté následovala pře-
hlídka dravců, které jsme 
bohužel nerozuměli. Po 
příjezdu „domů“ nás čekal 
program v rodinách. Na-
příklad koupání v bazénu, 
scházení se s ostatními 
nebo nějaká procházka. Ve 
středu jsme jeli do města 
Kassel, kde jsme navštívili 
Grimmovo muzeum. Nás 
holky ale stejně nejvíce 
zaujal rozchod. No řek-
něte, jaká holka nerada 

nakupuje? Ve čtvrtek jsme 
byli na exkurzi ve firmě 
Fingerhaus. Tato firma 
vyrábí domy „na klíč“, 
které vám dovezou, kam 
chcete. Odpoledne nás 
čekala plavba na dračích 
lodích. Všichni se divili, že 
se to s námi nepřeklopilo. 
Školu jsme navštívili v pá-
tek. Nejvíce nás zaujaly je-
jich židle. Přáli bychom si 
je i u nás ve škole. Snažili 
se nás naučit jejich vybíje-
nou a my zase tu naši. Na 
závěr dne jsme se účastnili 
školní slavnosti, kde jsme 
dokonce měli svůj vlast-
ní český stánek s kolem 
štěstí. O víkendu nás čekal 
individuální program 
v rodinách. Návštěva 
přehrady Edersee, pou-
tě, bobové dráhy, hradu 
nebo nějaký jiný program. 
V sobotu jsme se všichni 
ještě sešli na společném 
grilování. V pondělí bylo 
to nejsmutnější, loučení 
a odjezd domů. Při loučení 
nemálo z nás brečelo. 
Všichni už se těšíme, až 
přijedou za námi.

Daniela Černohorská a Eliška Pecháč-
ková, 8. ročník

Výměnný pobyt se již po třinácté konal za podpory Čes-
ko-německého fondu budoucnosti, díky němuž je účast 
na pobytu pro žáky a jejich rodiče cenově dostupná. Za 
finanční podporu děkujeme též obcím Horní Čermná 
a Bystřec. Již teď se těšíme na výměnný pobyt konaný 
v příštím roce u nás.

Za ZŠ Horní Čermná Lenka Ptáčková

12. 4.
Besedy se zúčastnilo 26 
důchodců. Po pravidelných 
činnostech jako je zpěv, 
významná výročí, počasí 
a novinky ze života klubu 
jsme se dostali ke knize 
Františka Nepila Dobré 
a ještě lepší jitro.

V povídce Řekni mi, s kým 
spíš vtipně líčí problémy 
se spaním v hotelu. V další 
části besedy bylo třeba na-
psat co nejvíce slov na daná 
písmena. Úkol byl na první 
pohled snadný, ale muselo 
se přemýšlet. Někdo přišel 
na několik slov, někdo si 
to mohl počítat na desítky. 
Při kontrole bylo veselo. 
Nakonec přišly hádanky, 
byly proloženy i směš-
nými odpověďmi. Luštilo 
se ve skupinkách, většina 
hádanek byla vyřešena, ty 
moc zapeklité byly prozra-
zeny. Besedu jsme ukončili 
písničkou.

26. 4.
Na pátek 26. dubna po-
zvalo vedení obce všechny 
důchodce na setkání do 
sokolovny. Dostavilo se 58 
důchodců. Všechny přiví-
tala starostka obce Hana 
Motlová, seznámila je 

s programem a všichni si 
společně připili na zdraví. 
Paní starostka ve svém 
projevu připomněla vše, co 
se už uskutečnilo. Zhlédli 
jsme snímky pomníku, 
nového chodníku, bourání 
domu č. 89 a mnoho dal-
ších úspěšných akcí. Mís-
tostarosta Lukáš Lešikar 
mluvil o tom, co je v plánu 
- další chodníky, opravy 
bytů, rozvody elektřiny, 
měření rychlosti. Za sociál-
ní komisi se zúčastnila paní 
Růžena Klimošová. Mluvila 
o rozvozech obědů obča-
nům, možnostech nákupu, 
budování nových bytů. 
Pracovníci obce připravi-
li pro všechny důchodce 
pohoštění – chlebíček, 
zákusek a kávu nebo čaj. 
Velmi pěkným zakončením 
celého setkání bylo vy-
stoupení Lanškrounského 
ženského pěveckého sboru. 
Bylo to příjemně strávené 
odpoledne.

10. 5.
Na tuto besedu přišlo 23 
důchodců. Program byl 
zaměřen na oslavu Dne 
matek. Vyslechli jsme zná-
mé verše českých básníků, 
věnované maminkám. Ne-
chyběly ani citáty a próza 

na toto téma. Samozřejmě, 
že se také zpívalo a hrálo 
na harmoniku, Maruška 
Marešová a Emil Mareš 
přispěli do programu pěk-
nými písněmi. Velmi mile 
nás překvapili muži, každá 
žena dostala dáreček – 
pěkně uvitou malou kytič-
ku. Celé odpoledne rychle 
uběhlo, bylo nám dobře.

23. 5.
Ve čtvrtek 23. května se 
vydalo 38 účastníků na zá-
jezd do Kroměříže. Autobus 
zastavil u Květné zahrady, 
déšť nás totiž provázel 
celou cestu. Proto jsme šli 
dříve do skleníků, právě 
tam stěhovali obrovské 
palmy ven. Počasí se trochu 
umoudřilo a mohli jsme 
jít na vyhlídku i na malou 
procházku zahradami. Na-
vštívili jsme i Arcibiskupský 
palác, měli jsme objed-
naný menší okruh. Velmi 
nás zaujal Sněmovní sál 
(je známý z roku 1849, má 
rozměry 30m délka, 16m 
šířka i výška, pořádají se zde 
koncerty). Cestou k autobu-
su jsme se zastavili v kos-
tele sv. Mořice. Druhá část 
výletu proběhla v Lošticích. 
Navštívili jsme muzeum 
tvarůžků. Průvodkyně nám 
velmi pěkně vyprávěla o za-
čátcích výroby tvarůžků, 
o problémech, které musela 
celá rodina překonávat, 
o zavádění strojů, zlepšo-
vání podmínek pro pracov-
níky, o rozšiřování výroby. 
Z muzea jsme zamířili do 
krásné moderní prodejny. 
Každý si mohl koupit sýry 
podle své chuti, bylo z čeho 
vybírat. Po nákupu jsme 

zamířili do hotelu na večeři. 
Výlet byl zdařilý, jen počasí 
nám moc nepřálo.

7. 6.
V pátek 7. června se nás 
sešlo na besedě 26. Za-
zpívali jsme si, vyslechli 
zprávy o výročích, o počasí 
v Čermné. Potom jsme 
se věnovali roku 2007 – 
Zhlédli jsme záběry z „ 
Ostatků“ tohoto roku. Bylo 
milé uvidět lidi, které jsme 
znali a kteří už nejsou mezi 
námi. Autoři videa natočili 
záběry ze zákulisí, z kuchy-
ně i z roztančeného sálu. 
Všechny zajímal tehdejší 
program. Byly to zábavné 
scénky, písně, anekdoty, 
kouzelník, připomněli jsme 
si veselou zábavu u kola 
štěstí. Po promítání jsme 
ještě řešili hádanky a zlo-
zvyky. Pobavili jsme se, 
bylo to pěkné odpoledne.

21. 6.
V pátek 21. června jsme se 
sešli a sjeli ke kulturní-
mu domu v Nepomukách. 
Dostavilo se hodně členů 
klubu – celkem 37. Bylo 
krásné počasí, snad až moc 
teplo. Zůstali jsme všichni 
na lavičkách před budovou. 
O občerstvení se postaraly 
ženy z klubu- koupily pár-
ky na opékání, dva členové 
hasičského sboru se starali, 
abychom měli co pít. Dobrá 
nálada nás neopouštěla, 
hlavně když vzal do rukou 
harmoniku Emil Mareš.

Příští beseda bude 30. srp-
na, uděláme si taky prázd-
niny.

Věra Dušková

Z KLUBU DŮCHODCŮ Výměnný pobyt 2019

Kroměříž



Zpravodaj Horní Čermná je periodický tisk ÚSC, registrovaný Ministerstvem kultury pod evidenčním č. MK ČR E 20573. Vydává Obec Horní Čermná. Redakční rada: J. Beranová, B. Hajzlerová, P. Hajzlerová, A. Langrová (gra-
fická úprava), E. Petříková, R. Šilar (šéfredaktor). Příspěvky zasílejte na adresu obecního úřadu (Horní Čermná 1, 561 56) nebo elektronicky (hczpravodaj@centrum.cz). Redakce neodpovídá za názory, mluvnické a stylistické 
chyby přispěvatelů; vyhrazuje si právo texty redakčně krátit. Náklad 500 kusů. Výdaje jsou částečně hrazeny z dobrovolných příspěvků, které přijímá OÚ Horní Čermná. Lze platit hotově nebo na účet: 1220942379/0800, 
VS: 888, (do zprávy pro příjemce uveďte jméno a adresu). Vychází šestkrát ročně. Datum vydání: 23. 8. 2019. Datum uzávěrky č. 5/2019: 1. 9. 2019..Datum uzávěrky č. 6/2019: 3. 11. 2019.

www.hornicermna.cz Þ hczpravodaj@centrum.cz ½ Zpravodaj Horní ČermnáZpravodaj Horní Čermná číslo 4/2019

Svoz odpadů v roce 2019
Měsíc Svoz popelnic Svoz dům 

od domu Sběrný dvůr Svoz 
kontejnerů

Kontejner na velkoobje-
mový odpad

1. 4. 1. 18. 1. 11. 1. 12. 1. 26. 1. 12. 1.
2. 1. 2. 15. 2. 8. 2. 9. 2. 23. 2.
3. 1. 3. 15. 3. 29. 3. 8. 3. 9. 3. 23. 3. 9. 3.
4. 12. 4. 26. 4. 5. 4. 6. 4. 20. 4. 8. 4.–13. 4.
5. 10. 5. 24. 5. 3. 5. 31. 5. 4. 5. 18. 5. 4. 5.
6. 7. 6. 21. 6. 28. 6. 1. 6. 15. 6.
7. 5. 7. 19. 7. 26. 7. 13. 7. 27. 7. 13. 7.
8. 2. 8. 16. 8. 30. 8. 23. 8. 10. 8. 24. 8.
9. 13. 9. 27. 9. 20. 9. 14. 9. 28. 9. 14. 9.
10. 11. 10. 25. 10. 18. 10. 5. 10. 19. 10. 7. 10.–12. 10.
11. 8. 11. 22. 11. 15. 11. 2. 11. 16. 11. 2. 11.
12. 6. 12. 20. 12. 13. 12. 7. 12. 21. 12. 28. 12.

sobota 7. 9. 2019 od 14.00
Martine, běž, běž, běž

 – benefiční akce s výtěžkem pro 
Martina Jansu

 – hudební program: Martin Šev-
čík & Tomáš Formánek & Andrej 
Jurkovič

 – Jirka Hurych a přátelé
 – Plus minus
 – plus bohatý program nejen pro děti
 – v areálu “Ve Skále”

sobota 31. 8. 2019
Setkání Čermných

 – pořádá Čermná u Staňkova
 – 28. ročník
 – chcete-li jet, přihlaste se na obecním 

úřadě

sobota 31. 8. 2019 od 18.00
Koncert Jardy Svobody z kapely 
Traband

 – v evangelickém kostele
 – pořádá Farní sbor Českobratrské 

církve evangelické v Horní Čermné

neděle 8. 9. 2019
Pouť na Mariánské hoře

 – 10.00 hlavní mše venku
 – 14.00 křížová cesta

pátek a sobota 13.–14. 9. 2019
Lanškrounská kopa

 – pořádá Klub českých turistů

pátek 20. 9. 2019 v 19.30
Divadelní hra „Baba“

 – divadelní soubor Škeble
 – v sokolovně

neděle 1. 9. 2019
Den otevřených setkání 
na faře

8.45
 – Bohoslužby s farářem Štěpá-

nem Brodským
 – Prezentace prázdninových 

setkání u kávy
 – Jarmark - výdělek je určen na 

dobročinné projekty

11.30
 – Oběd na faře a na zahradě

13.30
 – Rozhovor se Štěpánem 

Brodským o spirituální péči 
v sociálních službách

15.00
 – Promítání filmu „Jinej“

 ∙ Filmový snímek Domova pod 
hradem Žampach

 ∙ Z letošního mezinárodního 
filmového festivalu Mental 
Power Prague Film Festival 
2019

16.00
 – Storytelling – Barbora 

Schneiderová
 ∙ specifická divadelní disciplí-

na, která využívá mnoha dru-
hů cvičení, her a především 
představivosti vypravěčů, 
kteří jsou zároveň autory 
a interprety příběhu

KALENDÁŘ AKCÍ

Zubní pohotovost
31.8.-1.9.2019 MUDr. Šrámek Petr Letohrad, U Dvora 815 465 621 551
7.-8.9.2019 MUDr. Vacková Jana Lanškroun, Hradební 227 465 322 348
14.-15.9.2019 MUDr. Valentová Hana Lanškroun, Strážní 151 465 322 907
21.-22.9.2019 MUDr. Jedličková Zuzana Bystřec 182 465 642 990
28.-29.9.2019 MUDr. Vítková Eva Červená Voda 330 (MOVIOM) 465 626 460
5.-6.10.2019 MUDr. Vlasatá Lenka Jablonné nad Orlicí, Na Dílech 622 465 642 765
12.-13.10.2019 MUDr. Appl Martin Dolní Čermná 222 465 393 266
19.-20.10.2019 MUDr. Beranová Renata Jablonné nad Orlicí, U koupaliště 149 465 642 267
26.-27.10.2019 MUDr. Bílý Aleš Lanškroun, Opletalova 567 465 324 829
28.10.2019 MDDr. Bílý Aleš Lanškroun, Opletalova 567 465 324 829


